
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1480 a r m a n m e l i . i r

 شنبه 
1401 .11 .08

06   رجب     28/1444   ژانویه       2023

کــوتــــاه

  رهبر انقلاب در پیامی به بیست و نهمین 
اجلاس سراسری نماز فرمودند: هر تلاش فکری 
و عملی برای نشان دادن ارزش نماز و بزرگداشت 
این فریضه مبارک، کاری در جهت نورانی کردن 
دل انسان ها و گرم کردن محفل زندگی آن ها 
است. به گزارش فارس، همزمان با برگزاری 
بیست و نهمین اجلاس سراسری نماز، پیام 
حضرت آیت ا... خامنه ای رهبر معظم انقلاب 

)مدظله العالی( منتشر شد. 
متن پیام به شرح ذیل است: 

بسم ا... الرحمن الرحیم
 . . . ا صلی  و  لمین  لعا ا ب  ر لله  لحمد ا و
 .. . علی محمد و آله الطاهرین سیما بقیه ا
فی العالمین ارواحنا فداهبرپایی این همایش 
فرخنده پس از تأخیر دوساله، مایه  خرسندی 
و انشاا... موجب برکت است. هر تلاش فکری و 
عملی برای نشان دادن ارزش نماز و بزرگداشت 
این فریضه مبارک، کاری در جهت نورانی کردن 
دل انسان ها و گرم کردن محفل زندگی آنها 
است. یاد خدا که نماز مظهر کامل آن است، دل 
و جان را آزاد و جامعه را آباد می سازد. پیوندهای 

حیاتی در یک جامعه  خوشبخت و خوش فرجام، 
همچون دوستی و گذشت و مهربانی و همدلی 
و همدردی و یاری رسانی و خیرخواهی و امثال 
آن به برکت رواج و اقامه  نماز، استحکام می یابد. 
صف های نماز جماعت، صفوف به هم پیوسته 
فعالیت های اجتماعی را پدید می آورد. کانون 
گرم و پرشور مساجد، کانون های همکاری در 
عرصه ی اجتماعی را رونق می بخشد. نماز، 

آنگاه که با احساس حضور خداوند، گزارده شود 
به همه عرصه های زندگی نورافشانی می کند 
و دنیا و آخرت فرد و جامعه را آباد می سازد. 
نمازگزار -  هر که و هر جا-  به اندازه ظرفیت 
خود از نماز بهره می برد، ولی در این میان، 
جوانان و نوجوانان از همه جلوترند؛ بهره ی 
آنان از نمازی که با توجه و خشوع خوانده شود 
بسی بیشتر است. دل جوان و نوجوان آمادگی 
افزون تری دارد برای رسیدن به »فلاح« که اذان 
نماز، شتاب گرفتن به آن را سفارش می کند. 
پدران و مادران، معلمان و استادان، اندرزگویان 
و راهنمایان، این حقیقت را در رابطه میان 
نماز و جوان، به یاد داشته باشند و وظیفه ای 
را که بر دوش آن هاست، بشناسند. مدارس، 
دانشگاه ها، به طور ویژه دانشگاه فرهنگیان، 
صدا و سیما و دیگر دستگاه های فرهنگ ساز، 
در شمار مخاطبان اصلی »اقیم الصلاه« جای 
می گیرند. توفیق همگان را از خداوند متعال 

مسئلت می کنم. 
سید علی خامنه ای 
پنجم بهمن ماه 

 آرمان ملی:  ساعت ۸  و ۳۰ دقیقه صبح روز 
گذشته مهاجمی مسلح به سمت سفارت باکو در 
تهران حمله کرد که در نتیجه آن فردی به نام 
»اورخان عسگروف« رئیس حراست سفارت باکو 
کشته و دو نفر دیگر زخمی شدند. دو ساعت بعد 
از حادثه وزارت خارجه جمهوری آذربایجان بدون 
اشاره به جزئیات حادثه از کشته شدن رئیس 
نیرو های محافظ سفارت در تهران خبر داد و گفت 
این وزارتخانه در حال بررسی موضوع است. این در 
حالی است که نخستین توضیحات در خصوص 
اتفاق اخیر از سوی سردار رحیمی، رئیس پیشین 
پلیس تهران داده شد و وی اظهار داشت: در حالی که 
یکی از اعضای سفارت آذربایجان جلوی در ورودی 
سفارت در حال پارک کردن بوده و می خواسته وارد 
سفارت شود پرایدی که در فاصله نزدیک بوده از 
پشت به خودروی این دیپلمات آذربایجانی می زند 
و سلاح کلاشینکفی را که داشت از ماشین خارج 
می کند و در حالی که دیپلمات سفارت جمهوری 
آذربایجان وارد سفارت می شده به همراه ایشان با 
تیراندازی وارد سفارت می شود و در همین مقطع 
ورودی سفارت، این دیپلمات را می کشد و دو نفر 
دیگر را مجروح می کند. این خبر به پلیس می رسد 
بلافاصه تیم های عملیاتی پلیس تهران وارد عمل 
می شوند و در حالی که فرد ضارب قصد فرار داشته 
دستگیر می شود.  به گفته سردار رحیمی در این 
حادثه، سفارت آذربایجان در بخش دژبانی خسارت 
دیده و سه نفر مضروب می شوند و یک نفر جانش را 
از دست می دهد. بلافاصله بعد از این حادثه تیم های 
امداد پلیس و آگاهی و دادسرای جنایی و سایر 
بخش های پلیس وارد شده اند که انگیزه این حمله 
مسائل خانوادگی عنوان شده است.  چه اینکه محمد 
شهریاری سرپرست دادسرای امور جنایی تهران 
انگیزه مهاجم را شرح داده و به تحقیقات اولیه متهم 
اشاره کرده و گفته »مهاجم مدعی شده فروردین 
امسال همسرم به سفارت آذربایجان در تهران 
مراجعه کرده و دیگر به منزل مراجعه نکرده است.« 
فرد مهاجم گفته »در مراجعات مکرر به سفارت هیچ 
پاسخی از آن ها دریافت نمی کردم و تصور می کردم 

همسرم در سفارت جمهوری آذربایجان در تهران 
حاضر است و حاضر به دیدار با من نیست. امروز 
صبح تصمیم گرفتم با اسلحه کلاشینکفی که از قبل 
تهیه کرده بودم به سفارت بروم.« این در حالی است 
که پرونده مفقودی پس از پیگیری و مشخص شدن 
اینکه همسر وی به جمهوری آذربایجان بازگشته 
است در این موضوع خاص بسته می شود و پس از 
آن این فرد موضوع را از وزارت خارجه و سفارت 
جمهوری آذربایجان پیگیری می کرده است. در 
ابتدای سال همسر فرد مهاجم با کمک دو نفر دیگر 
از اعضای خانواده اش به جمهوری آذربایجان می رود 

و دیگر برنمی گردد. 
  واکنش های داخلی به واقعه

ماجرای حمله به سفارت آذربایجان با واکنش های 
متعددی روبه رو بود و مقامات و مسئولان مختلفی 
نسبت به آن واکنش نشان دادند. در نخستین 
واکنش سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن محکوم 
کردن اقدام مسلحانه انجام شده در ورودی سفارت 
جمهوری آذربایجان در تهران و تسلیت و ابراز 
همدردی عمیق با دولت و ملت آذربایجان، اظهار 
داشت: نیروهای انتظامی و امنیتی بلافاصله وارد 
عمل شده و فرد ضارب را دستگیر کردند که هم 
اکنون تحت بازجویی قرار دارد. ناصر کنعانی تاکید 
کرد: با دستور ویژه مقامات سیاسی و امنیتی کشور، 
موضوع با اولویت و حساسیت بالا در حال بررسی 
است تا ابعاد این اقدام و انگیزه ضارب مشخص 
شود. همچنین وزیران امور خارجه و کشور حمله به 
سفارت آذربایجان در ایران را بررسی کردند. حسین 
للهیان و احمد وحیدی وزرای خارجه  امیرعبدا
و کشور با توجه به حادثه پیش آمده در سفارت 
جمهوری آذربایجان در تهران اهداف و انگیزه مهاجم 
مسلح را مورد بررسی قرار دادند. بر اساس شواهد 
و مشاهدات اولیه، ضارب با انگیزه کاملا شخصی 
اقدام به تیراندازی کرده است. تدابیر امنیتی لازم 
برای ادامه فعالیت طبیعی سفارت و دیپلمات های 
جمهوری آذربایجان در تهران اتخاذ گردیده و 
اقدامات قضائی و امنیتی برای روشن شدن انگیزه 
شخصی ضارب در جریان است. در همین راستا 

معاون سیاسی رئیس جمهور از دستور رئیسی برای 
بررسی عامل حمله مسلحانه به سفارت آذربایجان در 
تهران خبر داد. محمد جمشیدی در صفحه شخصی 
خود در توییتر نوشت: »حادثه تلخ حمله به سفارت 
کشور برادر و همسایه جمهوری آذربایجان را محکوم 
می کنیم. آیت ا... رئیسی بلافاصله پس از شنیدن 
این خبر ناگوار دستور بررسی همه جانبه موضوع را 
صادر و مراتب تسلیت و همدردی خود را به دولت، 
ملت و بازماندگان دیپلمات جانباخته اعلام و برای 

مجروحان آرزوی شفای عاجل کردند.«
  واکنش آذربایجان

هر چند که رسانه های آذربایجان روایت  های ضد 
و نقیضی از حمله به سفارت این کشور در تهران 
منتشر کرده اند، اما موضع گیری مقامات این کشور 
در رسانه ها بسیار مهم تر بود. چنانکه ابتدا وزارت 
خارجه آذربایجان سیدعباس موسوی، سفیر ایران 
در باکو را در پی حمله مسلحانه به سفارت این کشور 
در ایران را احضار کرد. در ادامه سخنگوی وزارت امور 
خارجه جمهوری آذربایجان اظهار داشت:  از دولت 
ایران می خواهیم که اقدامات لازم را برای شناسایی 
متجاوز انجام دهد. هر کشوری مسئول تامین امنیت 
سفارت ها در کشور خود است. دولت آذربایجان قصد 
دارد به زودی سفارت خود را در تهران تخلیه کند. 
الهام علی اف رئیس جمهور این کشور نیز در بیانیه ای 
ضمن »تروریستی« خواندن حادثه خواستار تحقیق 
درباره این »اقدام تروریستی« شده و گفته »ما 
خواستار این هستیم که این اقدام تروریستی به 
زودی بررسی شود و تروریست ها به زودی مجازات 

شوند.«
  واکنش های خارجی

پس از حمله مسلحانه به سفارت آذربایجان 
در تهران شاهد واکنش هایی از سوی مقامات 
کشورهای مختلف به این حادثه بودیم. مولود 
چاووش اوغلو وزیر خارجه ترکیه در واکنش به 
این ماجرا  در توییتی ضمن محکوم کردن این 
حمله نوشته است که من حمله نابکار به سفارت 
آذربایجان در تهران را محکوم می کنم. در ادامه ماریا 
زاخارووا سخنگوی وزارت خارجه روسیه هم در 
کانال تلگرامی خود با اشاره به اینکه بعدا اظهارنظر 
با جزئیات تری در این زمینه خواهیم داشت، نوشت: 
ما از حمله ای دیگر به سفارت آذربایجان -  که در آن 
یک مامور امنیتی جان باخت -  شوکه شده ایم. ما 
به همتایان آذربایجانی تسلیت می گوییم و حمایت 

خود را ابراز می داریم. 

یــادداشـــت
سفر گروسی روزنه امید برای برجام

عبدالرضا فرجی راد
 تحلیلگر مسائل بین الملل

مقام معظم رهبری:   

 هر تلاشی برای نشان دادن ارزش نماز
کاری در جهت نورانی کردن دل هاست

»آرمان ملی« حمله مسلحانه به سفارت آذربایجان را بررسی می کند 

شوک به روابط تهران - باکو
  دستور رئیس جمهور برای برای بررسی حادثه سفارت آذربایجان در تهران

  ادعای رئیس جمهور آذربایجان: حمله تروریستی بوده است

 اجازه ندهیم حادثه بر مناسبات 
ایران و آذربایجان تأثیر بگذارد

وزیر امور خارجه کشورمان بعد از ظهر روز 
جمعه، در گفت وگوی تلفنی با جیحون بایراموف، 
وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان، درباره 
حادثه حمله مسلحانه به سفارت جمهوری 
آذربایجان در تهران گفت وگو کرد.  حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان، 
ضمن تسلیت و اظهار تأسف در این رابطه که 
به کشته شدن یک دیپلمات و مجروح شدن 
دو نفر دیگر از کارکنان این سفارت منجر شد، 
با وزیر خارجه آذربایجان و خانواده این دیپلمات 
ابراز همدردی کرد. وی ضمن محکوم کردن این 
حادثه با اشاره به سوءاستفاده دشمنان دو کشور 
از حادثه امروز تأکید کرد، نباید اجازه دهیم که 
این حادثه بر مناسبات دو کشور تأثیر منفی 
بگذارد. وزیر امور خارجه کشورمان پیشنهاد 
کرد برای روشن شدن ابعاد مختلف حادثه، 
نهادهای امنیتی دو کشور در همکاری نزدیک 
با یکدیگر، موضوع را پیگیری و بررسی کنند. 
در این تماس امیرعبداللهیان همچنین مراتب 
تأسف و همدردی دکتر رئیسی، رئیس جمهور 
کشورمان را به الهام علی اف رئیس جمهور 
آذربایجان، دولت، مردم و به ویژه خانواده حادثه 

دیدگان ابلاغ کرد. 

واکنش بهادری جهرمی به کشف 
گورهای دسته جمعی 

سخنگوی دولت به انتشار خبری درباره 
کشف ۶۶ گور دسته جمعی کودکان بومی 
کانادا در محوطه مدارس شبانه روزی واکنش 
نشان داد.  علی بهادری جهرمی در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: » آثار کشتار 
بی گناه کودکان در سال های گذشته غرب، 
حالا با کشف گورهای دسته جمعی در کانادا 
یکی یکی رو می شود؛ آثار کشتار امروزی 
انسانیت در فرهنگ ضدبشری غرب هم برای 

آیندگان بیشتر نمایان خواهد شد...«

توجه به روستا به عنوان یکی از 
مسائل برنامه هفتم 

مسئولان  با  جلسه ای  در  مجلس  رئیس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ضمن تبریک فرا 
رسیدن ماه رجب و دهه مبارک فجر گفت: درباره 
مباحث مربوط به روستاها ما نیازمند یک طراحی 
جامع تری هستیم، البته بنده زمانی موضوعات 
مربوط به آمایش را دنبال می کردم و چندسالی 
است که پیگیر محرومیت زدایی و توانمندسازی 
هستم. محمدباقر قالیباف اظهار کرد:  به هرحال 
با وجود انتقال برق، گاز و آب اما نتوانسته ایم به 
روستاها آنطور که باید و شاید رسیدگی کنیم، 
البته بخش هایی از این مشکلات ممکن است 
نتیجه اشکالات ساختاری، بخش هایی نتیجه 
تعدد مدیریتی و یا تعدد در سیاستگذاری باشد. 
رئیس قوه مقننه کشورمان با بیان اینکه روی 
این موضوعات باید در برنامه هفتم کار شود، 
ادامه داد: رهبر معظم انقلاب بر این مساله تاکید 
داشتند که برنامه هفتم برنامه ای، مساله محور 
باشد و با همراهی دولت، این ظرفیت در مجلس و 
مرکز پژوهش ها هم هست که ما در برنامه هفتم 
روستاها را به معنی عام خودش یکی از مسائل 

کشور تلقی کنیم. 

روایتی از نشست اطلاعاتی دشمن
معاون هماهنگ کننده سازمان اطلاعات سپاه 
تأکید کرد: چشم های تیزبین نیروهای اطلاعاتی 
و عملیاتی ما همواره دشمنان را رصد می کند و 
بخش زیادی از شکست های توطئه های دشمنان 
به دلیل اطلاعاتی است که نیروهای ما در اختیار 
دارند. سردار محمد تولایی:  چندی پیش 
نیروهای اطلاعاتی برخی کشورهای مخالف 
نظام اسلامی در منطقه نشستی داشتند که 
آن ها به رغم اینکه تمامی جوانب را در اغتشاشات 
اخیر سنجیده بودند، ولی در این جلسه به شدت 
آشفته بودند؛ زیرا شرکت کنندگان در این 
نشست اعتراض داشتند که برآوردهای غلطی 
درخصوص ایران ارائه و این موضوع باعث شد 
که به واسطه دخالت هایی که در قالب حمایت 
از اغتشاشات انجام دادیم، اکنون باید منتظر 
اقدام تلافی جویانه ایران باشیم. وی تاکید کرد: 
چشم های تیزبین نیروهای اطلاعاتی جمهوری 
اسلامی ایران همواره تحرکات دشمنان را رصد 

می کند. 

با کمک به مشمولان غایب 
تکلیف شان را روشن کنیم

نایب رئیس اول کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراهای مجلس با بیان اینکه »جوانان به ویژه 
برای مسائلی نظیر اشتغال و همچنین مسائل 
روزمره خود نیاز به تعیین تکلیف وضعیت نظام 
وظیفه دارند«، تاکید کرد: باید به مشمولان غایب 
خدمت سربازی کمک کنیم تا تکلیف شان روشن 
شود. حمیدرضا کاظمی با تاکید بر لزوم حمایت 
از مشمولان غایب خدمت سربازی اظهار کرد: 
باید به نوعی به مشمولان غایب خدمت سربازی 
کمک کنیم چراکه این افراد که اغلب نیز جوان 
هستند باید تکلیف شان روشن شود. وی با بیان 
اینکه »بعضی از فعالیت های جوانان در گرو 
تعیین تکلیف وضعیت نظام وظیفه آنها است«، 
افزود: جوانان به ویژه برای مسائلی نظیر اشتغال 
و همچنین مسائل روزمره خود نیاز به تعیین 

تکلیف وضعیت نظام وظیفه دارند. 

خشونت و فشار در مسأله 
حجاب کارساز نیست

  یک مرجع تقلید خواستار 
به  ارشاد  وزارت  بیشتر  توجه 
مسائل اسلامی و فرهنگی شد. 
آیت ا... مکارم شیرازی با تأکید بر 
اینکه نباید طوری رفتار کنیم که 
دولت تضعیف شود، گفت: عدم 
تضعیف دولت به این معنی نیست 
که منتقد دولت نباشیم. مردم از 
ما می خواهند که شما صدای ما 
را برسانید و مشکلات را بگویید. 
ما مشکلات را می گوییم، اما باید 
گوش شنوایی هم باشد. بنابراین 
کاری کنید که این دولت موفق 
بشود. وظیفه ما دعا کردن و تذکر 
دادن به دولتمردان و امید دادن به 
مردم است ولی باید توجه کرد که 
اگر امید از مردم گرفته شود کار 
مشکل می شود؛ باید کاری کنیم 
که مردم امیدوار باشند و امیدشان 
تبدیل به یأس نشود. وی خشونت 
و فشار را در مسأله حجاب کارساز 
ندانسته و افزود: مسأله حجاب 
راه های فرهنگی دارد، البته صدا 
و سیما نیز باید بیشتر از این، به 

مسأله حجاب اهمیت بدهد. 

ویـــــــژه
 آیت ا... سید حسن خمینی: 

راه حل وضع کنونی کشور گفت وگو است
آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه توجه داشته 
باشیم پایگاه اجتماعی امام در وهله اول »محرومین« بودند، 
اظهار داشت: ما آرام آرام پایگاه اجتماعی حکومت را از 
دوش طبقه محرومین روی دوش طبقه متدینّین برده ایم 
و تخاطب ما بیشتر با طبقه متدینّین شده است. درست 
است که متدینّین هسته سخت دفاع از جمهوری اسلامی 
هستند، ولی در ابتدا مخاطب ما همیشه طبقه محروم بوده و 
تلاش ها برای همان ها بوده است. آیت ا... سیدحسن خمینی 
روز چهارشنبه در دیدار اعضای شورای مرکزی حزب اعتماد 
ملی که در حرم مطهر امام خمینی)ره( برگزار شد،  گفت: این 
نکته بسیار مهمی است که ما توجه کنیم پایگاه اجتماعی 
و مخاطب امام در وهله اول »محرومین« بودند؛ و انقلاب 
دین خود را به آن طبقه ادا کرده است. سید حسن خمینی 
با تأکید بر اینکه فقر باعث انقلاب نمی شود، اظهار داشت: 
عاملی که باعث انقلاب می شود، »استضعاف« است؛ که امام 
از آن استفاده می کند. استضعاف یعنی فقری که ناشی از ظلم 
باشد. اگر من بپذیرم فقیرم ولی مقصرش خودم هستم، دیگر 
با کسی دعوا نمی کنم؛ اگر احساس کنم فقیر هستم ولی 
علتش تو هستی یعنی تو نگذاشته ای که من غنی شوم، آنگاه 
به جنگ با تو بر می خیزم.  . یادگار امام بیان کرد: رمز و راز کار 
سیاسی این است که ما واقعا بخواهیم همه را جذب کنیم، 
ولی نه اینکه ما جذب آنها شویم؛ باید آنها را جذب عقیده 
خودمان کنیم. اگر قرار بر یک کار سیاسی است، اشکال 
ندارد از دو نفر یا پنج نفر شروع کنید. وی یادآور شد: من در 
همان بیانیه ای که ابتدا حوادث اخیر نوشتم عقیده ام را گفتم 
و هنوز بر آن هستم. مسأله این است که راه حل وضع کنونی 
کشور گفت وگو است؛ دوز خشونت در جامعه باید پایین بیاید. 
نمی شود طرفین بگویند ما به شرطی پای کار هستیم که یقه 
همدیگر را پاره کنیم! یک کشور و یک ملت هستید و افراد هم 
فکرهای مختلف دارند، راهش گفت وگوی ملی است. اما مراد 
من این نیست که با همدیگر حرف بزنیم، البته بزرگانشان 
باید با همدیگر حرف بزنند، اما گفت وگو در سطح ملی به 

معنای انتخابات است. 

 آرمان ملی: رئیس جمهور در بیست و 
نهمین اجلاس سراسری نماز با قدردانی از 
رهبر معظم انقلاب اسلامی برای فرازهای 
بلند پیام نورانی ایشان به اجلاس نماز و نیز 
قدردانی از تلاش ها و سخنان حجت الاسلام 
والمسلمین قرائتی در این مراسم گفت: نماز 
والاترین جلوه های اخلاق و عمل صالح را برای 
عبد و انسان سالک رقم می زند. سید ابراهیم 
رئیسی با بیان اینکه نماز در اندیشه، اخلاق 
فاضله و کریمه و عمل انسان سالک بسیار 
اثربخش است، افزود: شاید هیچ یک دیگر از 
عطایای الهی به بشر مانند نماز در ساختن 
و تعالی فرد و جامعه موثر نباشد و این رمز 
توصیه و امر همه انبیای عظام الهی نسبت به 
نماز است. وی احکام و آداب را از جلوه های 
مهم نماز توصیف و تصریح کرد: احکام، اجزا 
و شرایط نماز و آنچه مربوط به آداب و شرایط 
نماز می شود، بسیار مهم است، اما وقتی انسان 
با اسرار نماز در ارتباط قرار گیرد، روحیه او 
متعالی می شود و وقتی نماز یک فردی بالا 
برود، آن نمازخوان نیز با نماز خود بالا می رود. 
رئیس جمهور با بیان اینکه به برکت پیروزی 
انقلاب اسلامی امر و توصیه همه انبیای عظام 
الهی به نماز و جامعه نمازخوان مورد توجه 

خوبی قرار گرفته است، اظهار داشت: باید از 
همه زحماتی که در این مدت برای توجه و 
اقامه نماز کشیده شده است، قدردانی کرد، 
اما با وجود کارهای بسیاری که انجام شده با 
آنچه باید فاصله بسیاری داریم. رئیس جمهور 
با بیان اینکه امروز توجه به نماز رمز استقلال، 
آزادی و برپایی نظام جمهوری اسلامی ایران 
است، گفت: هجمه هایی که به اهل نماز وارد 
می شود نشان می دهد که اقامه نماز مسأله 
محوری در کشور است. رئیسی خاطرنشان 
کرد: اقامه نماز و توجه به فرهنگ نماز جامعه، 
مردم و کشور ما را از ابتدای پیروزی انقلاب 
تاکنون از فتنه ها و توطئه ها حفظ کرده است. 
رئیس جمهور با محکومیت اهانت به ساحت 
مقدس قرآن کریم در اروپا که مدعی مهد 
آزادی بودن است، تأکید کرد: کسانی که 
به قرآن کریم و بهترین مخلوق خدا، یعنی 
پیامبر)ص( اهانت می کنند، بدانند که به 
همه ادیان ابراهیمی و بشریت اهانت کرده اند. 
رئیسی ادامه داد: این کار زشت و موارد 
اینچنینی به نام آزادی بیان صورت می گیرد 
که در واقع بدترین نوع اهانت ها به بشریت 
محسوب می شود. در سراسر عالم هیچ کس 
این حرکت را قبول نمی کند چرا که ضدآزادی 

بیان و مسدود کننده آزادی بیان در جوامع 
بشری است. اهانت به قرآن و ادیان الهی، 
حرکتی زشت، کریه و مطرود است. رئیسی 
با بیان اینکه اگر امروز بخواهیم لیست بلند 
و بالایی از جنایت های اروپایی ها را ارائه کنیم 
کیفرخواست بلندی علیه آنها صادر می شود، 
تصریح کرد: اروپایی ها که خود را مدعی حقوق 
بشر می دانند، باید در جایگاه متهم پاسخگوی 
افکار عمومی و مسلمانان باشند. رئیس جمهور 
با اشاره به پیام رهبر معظم انقلاب به بیست 
و نهمین اجلاس سراسری نماز، گفت: در 
دوره های برگزاری اجلاس سراسری نماز، ۲۹ 
پیام از سوی مقام معظم رهبری صادر شده که 
این پیام ها چراغ راهی برای دست اندرکاران، 
مجریان، اهل فرهنگ و جامعه شناسان است. 
رئیسی افزود: ستاد اقامه نماز، فرهنگیان، 
دانشگاهیان، طلاب و جوانان باید اقدامات 
بزرگی را برای تحقق منویات رهبر انقلاب در 
زمینه اقامه نماز انجام دهند. رئیس جمهور با 
تأکید بر ضرورت انجام کارهای پژوهشی در 
زمینه نماز، تصریح کرد: دولت خود را موظف 
به پیگیری و تحقق منویات رهبر انقلاب در 
زمینه اقامه نماز و ارائه سبک زندگی نمازمحور 

برای همه می داند.

رئیس جمهور: 

اهانت به قرآن ضد آزادی بیان است

  سپاه از گذشته 
قوی تر می شود 

 خطیب موقت نماز جمعه تهران 
تاکید کرد: سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی نه تنها امنیت و آسایش 
را برای ملت ایران به ارمغان آورده، 
بلکه اروپایی ها را از آتشی که با دست 
خودشان ایجاد کردند نجات داد؛ اما 
بهتر است که اروپایی ها بدانند که 
با اقدام اخیر آنها سپاه از گذشته 
قویتر خواهد شد و دماغ آنها را 
بیشتر از سابق بر خاک خواهد مالید. 
آیت ا... کاظم صدیقی خاطرنشان 
کرد: دنیای غرب علیه مقدسات 
الهی برخاسته و به جنگ با خدا 
آمده است. قرآن را می سوزانند 
و مقدسات ما را هدف گرفته اند. 
گاهی با کشیدن کاریکاتور پیامبر ما 
و گاهی با قلم مسموم سعی دارند تا 

چهره پیامبر را تخریب کنند. 

مشکل برخی بازداشت 
شدگان اخیر قطع 
ارتباط با خدا بود

  وزیر کشور گفت: مشکل بزرگ 
در  بازداشت شدگان  از  برخی 
اغتشاشات اخیر، قطع ارتباط آن ها 
با معنویت و خدا بود. هجمه فراوان 
فرهنگ منحط غربی و بی خدایی، 
باعث بی هویت سازی این جوانان 
شده است. احمد وحیدی افزود: 
حل مساله طلاق با عمل به فریضه 
نماز است و انسان نماز خوان که 
خودش را به خدا وصل می کند 
به آرامش و اطمینان می رسد و از 
آسیب اجتماعی نظیر خودکشی 
دوری می کند. وحیدی تاکید کرد: 
هرکجا که آثار کمبود ارتباط با 
خدا را می بینیم، متأسفانه شاهد 
این اتفاقات هم هستیم. او با بیان 
اینکه نماز ابزار قوی و مستحکم 
تهدیدات  از  جامعه  حفظ  در 
است؛ گفت: مهم ترین عامل برای 
ساختن جامعه برتر و اسلامی، 
ترویج و همگانی شدن نماز است. 
وزیر کشور به فرمایش رهبر معظم 
انقلاب اسلامی )مدظله العالی( در 
خصوص ضرورت ترویج فرهنگ 
نماز اشاره کرد و افزود: معظم له 
همواره بر فراگیر شدن نماز در 

جامعه تاکید دارند. 

آنچه دوشنبه گذشته در بروکسل مطرح شد و از سوی 
شورای وزیران اتحادیه اروپا سپاه پاسداران در لیست گروه های 
تروریستی قرار نگرفت یک نقطه امیدوار کننده  ای است که 
نشان می دهد فضا و روزنه برای تعامل با اروپایی ها وجود دارد. 
اما هنوز می شود گفت که خطراتی وجود دارد و نباید صد درصد 
قطعی بدانیم که اتفاقی نمی افتد. یکی از بحث هایی که در آنجا 
مطرح شده بحث زند انی هایشان بوده که رقم ۲7 نفر را مدعی اند 
و حتی این احتمال وجود دارد که یکی از وزرای خارجه اروپایی 
را به ایران بفرستند تا وضعیت را پیگیری کند. وزیر خارجه 
فرانسه نیز که با آقای امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
تماس گرفته تاکیدش بر روی این مساله بوده و همتای ایرانی نیز 
دخالت های فرانسه در سیاست های داخلی کشورمان را مطرح 
کرده است. پس با این اوصاف ما نباید مسائل را صد درصد تمام 
شده ببینیم. اما اینکه مذاکرات برگزار می شود یا نه و حضور 
آقای رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در تهران چگونه خواهد بود باید گفت؛ آقای گروسی چند روز 
پیش حرفی بی ربط زده که مشکوک است. با توجه به اینکه وی 
اعلام کرده میزان غنی سازی ایران به حدی رسیده که می توان ۳ 
سلاح هسته ای بسازد برای اولین بار است که وی و آژانس چنین 
مطلبی را مطرح کرده است. پرسش اینجاست که چرا مدیرکل 
آژانس دو یا سه ماه پیش چنین حرف هایی نمی زد؟ این گفته 
نشان می دهد ضمن اینکه آنها می خواهند با ایران همکاری کنند 
و این سفر را نیز انجام می دهند اگر در این سفر نتوانند جواب 
بگیرند با توجه به حرفی که آقای گروسی زده و می خواهد جامعه 
جهانی را تحریک کند اگر در این سفر نتیجه و پاسخ سوالات 
مطرح کرده خود را نگیرند طبیعتا گزارشی به آژانس خواهد 
داد که ممکن است از درون آن مجددا مصوبه ای در آژانس و 
شورای حکام دربیاید و این مصوبه به شورای امنیت فرستاده 
شود. لذا باید به این مساله مهم یعنی ارتباط بین مصاحبه ۳ روز 
پیش آقای گروسی و حرف بی ربط وی و این سفر توجه ویژه ای 
داشته باشیم. لذا نباید طوری عمل شود که آقای گروسی بتواند 
در برگشت آژانس را تحریک کند. ضمن اینکه دبیرکل ناتو طی 
روزهای اخیر دوباره بحث تهدید ایران و پهپادهای ایرانی را 
مطرح کرده است. هر چند که این برای چندمین بار است که 
این مساله از سوی ناتو مطرح می شود. از طرفی آمریکایی ها 
می  گویند که تمرکزشان بر روی مسائل داخلی ایران است و 
دنبال مذاکره نیستند که به نظر می رسد دروغ می گویند و در 
ذهنشان به دنبال مذاکرات هستند. روز پنجشنبه نیز مجلس 
نمایندگان آمریکا مصوبه ای را گذراند که مخالف هر گونه 
توافقی با ایران هستند که البته این مساله کار دموکرات ها و 
کاخ سفید را مقداری مشکل کرد. البته آقای اوباما نیز در زمان 
خود این بحران را گذراند اما از اختیارات خود استفاده کرد و به 
نحوی با کنگره توافق کرد که هر سه ماه یک بار به آنها گزارش 
دهد. اروپایی ها البته نظر نسبتا دورتری نسبت به آمریکایی ها 
دارند حال این دیدگاه با آمریکایی ها مقداری متفاوت است و 
شاید به این دلیل باشد که اروپایی ها بیشتر تحت تاثیر افکار 
عمومی خود هستند. بنابراین اگر آقای گروسی به تهران بیاید 
و بتواند نتیجه بگیرد یک روزنه ای باز می شود که این روزنه 
می تواند چشم انداز امید بخشی به مذاکرات بدهد. اما واقعیت 
این است که اکنون آن مسائلی که در مذاکرات به عنوان مانع 
مطرح بود مقداری کنار رفته و آن چیزی که برای مذاکرات 
در غرب بیشتر مطرح است مساله پهپادهاست.  غربی ها 
مقداری مساله پهپادها را بزرگ کردند که موانع قبلی مثل 
تضمین و مسائل آژانس در رده های ۲ و ۳ قرار گرفته است. 
لذا اگر آقای گروسی هم در تهران نتیجه بگیرد معلوم نیست 
که سریع بتوان مذاکرات را آغاز کرد.  اما چشم انداز روشنی 

برای آینده می دهد. 


